
  اکب�ری – تهران: نهضت ملی مس�کن که در دولت ش�هید 
رئیسی آغاز شد، کی قرار است به نتیجه برسد؟! هرازچندگاهی 
پیامک واریز وجه برای مس�کن ملی ارس�ال می ش�ود و ما به 
سختی 40 میلیون تومان فراهم می کنیم و واریز می کنیم، اما 
اصلًا نمی دانیم مسکن ما که قرار است در پرند باشد، کجاست و 
در چه مرحله ای است؟! گویا در دولت چهاردهم هم نهضت ملی 

مسکن مانند دولت دوازدهم مزخرف است!

مهسا گربندي

 مهارت آموختني است 
نه حفظ كردني!

در زير آس��مان اين س��رزمين، هزاران دانش آموز با رؤياهاي بزرگ و 
قلب هايي پر از اميد به سوي آينده قدم برمي دارند، اما آيا نظام آموزش 
و پرورش كشور، توانسته مسير رس��يدن به اين رؤياها را هموار كند يا 
خود به مانعي بزرگ براي آن تبديل شده است؟ متأسفانه سال هاست  
مدارس به جاي پرورش ذهن هاي خلاق و آماده براي حل چالش هاي 
زندگي، دانش آموزان را با انبوهي از محفوظ��ات تئوري كه در دنياي 
واقعي هيچ كاربردي ندارند، مواجه كرده است. از همين رو، اين نسل، 
پس از ۱۲سال تحصيل، نه با توانايي حل مشكلات واقعي زندگي، بلكه 

با احساس ناكارآمدي فارغ التحصيل مي شود. 
ش��ايد براي مس��ئولاني كه جملاتي تكراري را براي ارائه گاه و بي گاه 
حفظ كرده اند، نظري متفاوت درباره يادگيري وجود داش��ته باش��د، 
چراكه حفظ كردن، آنها را به  وضوح بيش��تر از كاربرد آموخته هايشان 
ياري كرده است. عمده مسئولان، تغيير مسير براي دستيابي به نتيجه 
بهتر را نياموخته  و از اهميت كاربرد يادگيري فاصله گرفته اند. حال آيا 
چنين افرادي مي توانند پيش��نهادي اثربخش براي آينده فرزندانمان 
ارائه كنند؟ جاي تعجبي نيس��ت كه برخي از آنها يك فرمول را حفظ 
كرده و براي حل تمام مسائل، همان را به كار مي گيرند، بدون توجه به 

تفاوت ها و پيچيدگي ها!
در اين ميان، اع��لام معاون آموزش متوس��طه وزارت آموزش و پرورش 
درباره آموزش يك مهارت به دانش آموزان غيرهنرستاني، بارقه اميدي 
است كه مي تواند مسير تحصيل را از حفظيات به توانمندي ها تغيير دهد، 
اما در اين راستا، بايد به دو مسئله مهم توجه شود؛ اول اينكه كدام مهارت 
قرار است به دانش آموزان آموزش داده شود؟ آيا براي تمام دانش آموزان، 
يك مهارت ثابت در نظر گرفته شده يا قرار است استعداديابي به  عنوان 
يك اولويت اساسي در اين طرح مورد توجه قرار گيرد؟ پربيراه نيست كه 
نظام آموزشي ما در زمينه استعداديابي به شدت دچار ضعف است و اين 
مسئله نمي تواند ناديده گرفته شود  و دوم، چگونگي اجرا و پشتيباني از 
اين طرح است كه بايد به دقت مورد بررسي قرار گيرد، بنابراين پاسخ به 
اين پرسش نيز مهم است كه آيا زيرساخت ها، منابع و برنامه ريزي هاي 

لازم براي عملياتي كردن اين طرح فراهم شده است؟
بي ش��ك مهارت آموزي، فرصتي اس��ت براي تحول بنيادين در نظام 
آموزش��ي، اما موفقيت آن تنها زماني محقق مي ش��ود ك��ه نگاه ما به 
يادگيري تغيير كند. ما نيازمند نظامي هستيم كه فراتر از حفظيات، به 
يادگيري عملي و كاربردي تأكيد كند، بنابراين اگر طرح آموزش يك 
مهارت، به درستي اجرا شود، مي تواند نقطه عطفي در اين مسير باشد. 
آين��ده فرزندان اين مرز و بوم، وابس��ته به آن اس��ت ك��ه يادگيري را 
نه به عنوان مجموع��ه اي از محفوظ��ات، بلكه به  عنوان اب��زاري براي 
توانمندسازي و حل مش��كلات واقعي درك كنيم. براي اين كار، بايد 
نظام آموزشي را از اساس بازنگري كنيم. بي ترديد استعداديابي بايد در 
اولويت باشد، زيرا بدون شناسايي استعدادها و توانمندي هاي فردي، 

آموزش هر مهارت، تنها وقت تلف كردن است و بس. 
علاوه بر اين، فراه��م كردن زيرس��اخت هاي لازم و آموزش تخصصي 
معلمان براي اجراي اين طرح، ضروري است. مهارت هاي ارائه شده نيز 
بايد متنوع و متناسب با نيازهاي واقعي بازار كار و علايق دانش آموزان 
باشند. اين تغييرات نه تنها نظام آموزشي كشور را متحول مي كند، بلكه 
آينده اي روشن تر و پراميدتر براي فرزندانمان رقم مي زند. اين نه فقط 

يك انتخاب، بلكه يك ضرورت است كه بايد مدنظر قرار گيرد. 

 ساختمان هاي سبز 
تا 50 درصد تخفيف عوارض مي گيرند

معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران از اعمال تخفيف ۳۰ الي 
۵۰ درصدي براي ساختمان سبز و داراي معماري پايدار خبر داد. 

حميدرضا صارمي، معاون شهرسازي و معماري ش��هرداري تهران با 
اشاره به ساختمان هاي سبز و داراي معماري پايدار  اظهار كرد: تغييرات 
جمعيتي، رشد سريع ش��هر ها و به دنبال آن رشد ساخت و ساز، اثرات 
منفي را در اكوسيستم محلي، مصرف بالاي انرژي و توليد آلودگي هاي 
زيست محيطي ايجاد كرده و بدين ترتيب كيفيت زندگي در كلانشهر ها 

كاهش يافته است. 
معاون شهرسازي و معماري شهردار تهران تصريح كرد: مديريت شهري 
تهران نيز به منظور حل اين مشكل، اجراي ساختمان سبز و معماري 
پايدار را به عنوان يكي از راه حل ها براي بهبود وضعيت محيط زيست از 
سال ها پيش در دستور كار خود داشته و پس از بررسي هاي بلند مدت 
و برگزاري جلسات متعدد كارشناسي »لايحه اصلاحيه مصوبه توسعه 
ساختمان سبز و معماري پايدار در شهر تهران« را كه چندي پيش به 
تصويب و تأييد شوراي اسلامي ش��هر تهران رسيد، در مسير اجرا قرار 

داده است. 
وي خاطر نشان كرد: بر اس��اس اين مصوبه، تمامي ابنيه داراي مصوبه 
موردي از كميسيون ماده پنج ش��هر تهران و همه اراضي كه متقاضي 
ساخت آن شهرداري تهران و ساير دستگاه هاي خدمات رسان دولتي 
و عمومي غيردولتي با مساحت بيش از ۵۰۰ متر مربع هستند، ملزم به 

اخذ حداقل امتياز رتبه بندي ساختمان سبز خواهند بود. 
صارمي با بيان اينكه با اجرايي شدن اين مصوبه، امكان دريافت گواهي 
ساختمان سبز و نشان مربوطه براي تمامي املاك متقاضي شهر تهران 
واقع در همه پهنه هاي چهار گانه طرح تفصيلي فراهم مي شود، گفت: 
ساختمان هايي كه براساس معيار ها و شاخص هاي ساختمان سبز احداث 
شوند، پروانه اي تحت عنوان پروانه ساختمان س��بز كه همه ضوابط و 
مقررات مربوط به ساختمان سبز در آن درج شده باشد، صادر مي شود. 

وي افزود: اين گواهي در دو مرحله پيش گواهي در فرآيند صدور پروانه 
و پروانه س��اختماني و گواهي اصلي در مرحله صدور گواهي پايان كار 

ساختماني صادر مي شود. 
معاون ش��هردار تهران اضافه كرد: در فرآيند صدور گواهي ساختمان 
سبز و معماري پايدار، س��اختمان هاي متقاضي بر اساس شاخص ها و 
معيار هاي تعيين شده در مصوبه مورد ارزيابي قرار مي گيرند و با توجه 
به امتياز دريافتي نشان هاي سرو زرين، سرو سيمين و سرو سبزين به 

آنها تعلق مي گيرد. 
وي با اش��اره به اهميت اجراي ساختمان ها س��بز و معماري پايدار در 
پايتخت  اظهار كرد: ش��هرداري تهران به منظور اج��راي هر چه بهتر 
اين مصوبه، مش��وق هايي ها را نيز براي مالكاني كه نس��بت به احداث 
ساختمان هاي سبز اقدام كنند، تعريف كرده است كه با توجه به امتياز 
دريافتي در سيس��تم ارزيابي و دريافت نش��ان هاي مذكور به صورت 

تخفيف در عوارض ساختماني اعمال خواهد شد. 
صارمي افزود: بدين ترتيب عوارض مربوطه با توجه به ارزيابي صورت 
گرفته و اخذ نش��ان سرو زرين، سرو سيمين و س��بزين ۳۰، ۲۰ و ۱۰ 
درصد عوارض محاس��به ش��ده ملاك عمل خواهد بود. با اين وصف، 
اگر مالكان مبلغ كل عوارض را به صورت نقدي پرداخت كنند و از ۲۰ 
درصد تخفيف نقدي هم بهره مند شوند، در مجموع تخفيف آنها براي 
نشان سرو زرين، سرو سيمين و سبزين به ترتيب ۵۰، 4۰ و ۳۰ درصد 

اعمال مي شود. 

 وزير ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي گفت: در سال جاري، 
از فناوري هاي نوين نظير پهپادها براي نظ��ارت و پايش آثار تاريخي 

استفاده خواهيم كرد. 
 ماهواره ناهي��د ۲، گام دوم تلاش ايران براي س��اخت ماهواره هاي 
مخابراتي است. اين ماهواره اكنون آماده پرتاب است و طي يكي، دو ماه 

آينده پرتاب خواهد شد. 
 آمار بالاي تست هاي آزمايشگاهي با انجام سالانه بيش از ۵۰۰ميليون 
آزمايش در كش��ور و تجويز ميانگين ۱۰ قلم آزمايش در هر نسخه، به 
يكي از چالش هاي نظام سلامت تبديل شده است؛ آماري كه بار مالي 

سنگيني به بيمه ها و بيماران تحميل مي كند. 
 رئيس سازمان ثبت احوال كشور با بيان اينكه براي تغييرات در كارت 
ملي هوشمند بايد بر اس��اس قانون، مجوز بگيريم، از بازطراحي كارت 

ملي خبر داد. 
 دبير شوراي عالي فضاي مجازي با اشاره به افزايش چشمگير حملات 
سايبري به ايران  اعلام كرد: بر اس��اس آمارها، اين حملات در مقايسه 
با سال هاي پيشين به هفت تا هش��ت برابر افزايش يافته و ايران را در 
زمره يكي از پرهدف ترين كش��ورها در حوزه تهديدات س��ايبري قرار 

داده است. 
 معاون امور اسناد رسمي س��ازمان ثبت اسناد و املاك كشور گفت: 
در س��ال ۱4۰۳ تعداد ۱۶ سردفتر را س��لب صلاحيت كرديم و براي 

۲۰4 سردفتر رأي انفصال موقت صادر كرده ايم. 
 معاون وزير آموزش و پرورش با تأكيد ب��ر اينكه ۷۰ درصد مدارس 
غير دولتي سراسر كشور شهريه زير ۳۰ ميليون تومان دريافت مي كنند، 
گفت: افزايش درصدي شهريه به صورت ثابت براي همه مدارس ممنوع 

است. 
 معاون محيط زيس��ت طبيعي و تنوع زيس��تي س��ازمان حفاظت 
محيط زيس��ت گفت: يوز آس��يايي اكنون در وضعيتي بحراني به  سر 
مي برد. اي��ران آخري��ن بازماندگان يوز آس��يايي را در جه��ان دارد و 

مسئوليت بزرگي در حفظ آن به  عهده داريم. 
 برآوردها نشان مي دهد حدود ۲۷۰ ميليون هكتار كانون گرد و غبار 
خارجي و ۳4 ميليون هكتار داخلي كش��ور را دربر گرفته و هر سال با 
كاهش بارندگي و شدت خشكسالي طوفان هاي ريزگردي نقاط مختلف 

به ويژه غرب و جنوب غرب را درگير مي كند. 
 معاون آموزشي وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي با بيان 
اينكه دانش��گاه هاي علوم پزش��كي ۱۰۰ هزار ميليارد تومان به كادر 
سلامت بدهي دارند از دولت و مجلس خواست در تخصيص بودجه براي 

پرداخت اين بدهي ها به وزارت بهداشت كمك كنند. 
سرپرس��ت مركز توس��عه كارآفريني سازمان بهزيس��تي از شناسايي 
۱۵هزار زن سرپرست خانوار در شهرهاي زير ۲۰ هزار نفر جمعيت خبر 

داد و گفت: اين افراد در اولويت طرح بيمه در سال آينده قرار دارند. 
  شهردار منطقه ۱۳ تهران از ايمن سازي بيمارستان بوعلي و خارج 

شدن اين بيمارستان از وضعيت ناايمن خبر داد. 
  بيش از ۵۰ درصد از تصادفات تهران ناشي از عدم توجه به جلو و تغيير 

مسيرهاي ناگهاني است.
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»پزشک خانواده امسال باید اجرایي شود« 
این جمله اي اس�ت که همین چند روز پیش 
وزیر بهداش�ت با بیان آن، از اجرایي شدن 
برنامه پزشک خانواده براي امسال خبر داد. 
اخبار بعدي هم از تشکیل کمیته اي به ریاست 
شخص رئیس جمهور براي اجرایي شدن این 
برنامه حکایت داش�ت و حالا ه�م همچنان 
خبرهاي حوزه س�لامت حول محور اجراي 
پزش�ک خانواده مي چرخد و به گفته معاون 
بهداشت وزارت بهداشت قرار است تا پایان 
سال 30 میلیون ایراني تحت پوشش پزشک 
خانواده قرار  گیرند. این در حالي اس�ت که 
اواخر سال گذشته مش�اور وزیر بهداشت از 
بودجه 30 همتي براي اجراي پزشک خانواده 
در سال 1404 خبر داده بود؛ بودجه اي که به 
تدبیر وي مانع از اجراي سراس�ري پزشک 
خانواده خواهد بود. از س�وي دیگر با در نظر 
گرفتن اظهارات معاون بهداشت در پوشش 
30 میلی�ون نف�ري پزش�ک خان�واده براي 
س�ال جاري در عمل به هر نفر یک میلیون 
تومان مي رس�د که با روند اص�لاح تعرفه ها 
ب�ا چنین بودج�ه اي بعی�د به نظر مي رس�د 
بتوان پزشک خانواده را به سرانجام رساند. 

    
پزشك خانواده از آن دس��ت نسخه هايي است 
كه مي تواند ناجي نظام سلامت باشد و به شرط 
اجراي درس��ت و در نظر گرفتن تمامي جوانب 
هزينه ه��ا را كنت��رل و مديريت كن��د. با وجود 
اين ۲۰ سالي مي شود كه قرار است اين برنامه 
اجرايي ش��ود، اما نشده است! پش��ت پرده اين 
ماجرا هم بخشي از چالش هايي است كه بر سر 
راه اجراي اين برنامه قرار دارد و بخش ديگر هم 
انگار در تع��ارض منافع گروه هايي اس��ت كه از 
اجرايي نشدن اين برنامه بيشتر از اجرايي شدن 
آن سود مي برند! با وجود اين، با روي كار آمدن 
دولت چهاردهم انتظار مي رفت مسعود پزشكيان 
كه خودش از طراحان پزش��ك خانواده بود، به 
ش��كلي جدي تر براي اجراي اين برنامه آستين 
بالا بزند و ظاهراً هم كميته اي با رياس��ت آقاي 
رئيس جمهور تش��كيل ش��ده تا امسال پزشك 
خان��واده را اجرايي كنن��د. با وج��ود اين، علي 
جعفريان، مشاور عالي و جانشين وزير بهداشت 
با عنايت به بودجه ۳۰ ه��زار ميليارد توماني در 
لايحه بودجه ۱4۰4 براي برنامه پزشك خانواده 
و نظام ارج��اع گفته بود: »در ص��ورت تصويب 
همين رقم، برنامه پزشك خانواده تنها در برخي 
نقاط كشور و با يك الگوي مشخص اجرا خواهد 
ش��د، اما امكان اجراي آن در سطح ملي وجود 
ندارد.« اما انگار قرار اس��ت با همين بودجه فاز 
اول اجراي برنامه پزشك خانواده آغاز شود و تا 
پايان سال ۳۰ ميليون نفر از مردم كشورمان زير 

پوشش اين برنامه قرار گيرند. 
  تأکید برنامه هفتم 

محمدرضا ظفرقندي در حاشيه اولين اجلاس 
رؤساي دانشكده ها و دانشگاه هاي علوم پزشكي 
كشور در سال ۱4۰4 كه با حضور رئيس جمهور 
در تالار شهيد سليماني وزارت بهداشت  گفت: 
» اجراي كشوري برنامه پزشك خانواده و نظام 
ارجاع الزام قانون برنامه هفتم است و اين برنامه 
به ساختار سلامت جامعه نظم خواهد بخشيد. 
در كارگاه هاي پيش بيني ش��ده ني��ز عمليات 
اجرايي برنامه كه مرحله ب��ه مرحله از مناطق 
روستايي انجام مي شود تا تأمين مالي برنامه در 

سطح كش��ور، مورد بحث و بررسي قرار خواهد 
گرفت.«

به گفته وزير بهداش��ت در خص��وص مباحث 
و تصميم��ات مقدماتي اجراي برنامه پزش��ك 
خانواده تاكنون صدها ساعت جلسه كارشناسي 
و حداقل ۱۰ س��اعت جلس��ه با رئيس جمهور 

برگزار شده است. 
وي با اش��اره به اينكه بودجه سال ۱4۰4 براي 
اجراي اين برنامه حدود ۳۰ همت است، تأكيد 
ك��رد: » در هيچ جاي دنيا تمام كش��ور در يك 
مرحله زير بار اجراي برنامه نمي رود و بايد تمام 
مناطق كشور را از لحاظ سيستم، نيروي انساني 
و فرآيند ارجاع مورد بررسي و ارزيابي قرار دهيم 

تا به تدريج برنامه در كل كشور اجرايي شود.«
ظفرقندي در پاس��خ به پرسش��ي در خصوص 
تاريخ اجراي برنامه پزشكي خانواده نيز گفت: 
»برنامه پزش��كي خانواده در كشور شروع شده 
و امروز رؤس��اي دانش��گاه ها در خصوص نحوه 
بهتر عملياتي كردن برنامه و احصاي چالش ها 

تبادل نظر خواهند كرد.«
وي با بيان اينكه س��عي وزارت بهداش��ت اين 
اس��ت كه برنامه در اولين فرصت در سطح كل 
كش��ور اجرايي ش��ود، تصريح ك��رد: » حضور 
رئيس جمهور در اجلاس رؤساي دانشگاه هاي 
علوم پزش��كي كش��ور، اهميت اجراي برنامه 
را مي رس��اند كه اميدواريم با جلس��اتي كه در 
خدمت ش��ان بوديم بتوانيم برنام��ه را به نحو 

مطلوب عملياتي كنيم«. 
  پوشش 30 میلیون نفري 

 عليرض��ا رئيس��ي، مع��اون بهداش��ت وزارت 
بهداشت هم در اجلاس رؤس��اي دانشگاه هاي 
علوم پزشكي كش��ور در خصوص اجراي طرح 
پزش��كي خانواده  گفت: »در فاز اول اين طرح، 
توجه ويژه اي به روستا ها و شهر هاي با جمعيت 
كمتر از ۲۰ ه��زار نفر داري��م. در اين مناطق، 
تقريباً ۳۰ ميليون نفر از جمعيت روس��تايي و 
ش��هر هاي كوچك س��كونت دارند كه به دليل 
ويژگي هاي خاص جمعيتي، بيشترين نياز را به 

خدمات تخصصي و مراقبت هاي اوليه دارند.«
طب��ق توضيحات وي، سال هاس��ت در مناطق 
روستايي، خانه هاي بهداشت، مراكز و پايگاه هاي 
روس��تايي و پزشكان مس��تقر در آنها خدمات 
بهداش��تي را ارائه مي دهند، اما اي��ن اقدامات 
همچنان براي پوشش كامل نياز هاي بهداشتي 
و درماني اين قشر كافي نبوده و ضروري است كه 
براي دريافت خدمات تخصصي، افراد به مراكز 
شهري مراجعه كنند كه با نوعي سردرگمي در 

دريافت خدمات سلامت مواجه مي شدند. 
طبق تأكيد رئيسي براي بهره مندي از خدمات 
س��لامت كامل، بايد هر سه س��طح خدمت به 

درستي و با انسجام ارائه شود. 
در س��طح اول كه معط��وف به خدم��ات اوليه 
در روستاهاس��ت، پزش��كان عمومي و مراقبان 
س��لامت، مراقبت از مردم را برعهده دارند. در 
س��طح دوم، كلينيك هاي تخصص��ي با حضور 
پزش��كان متخصص و فوق تخص��ص به صورت 
س��رپايي به بيماران خدمت ارائه مي كنند. در 
صورتي كه نياز به بستري شدن باشد، بايد اين 
روند از طريق همان نظام ارجاع ادامه يابد و بيمار 
به سطح سوم يعني بيمارستان ها منتقل شود. 

معاون بهداش��ت وزارت بهداشت گفت: »آنچه 
در دوره جدي��د مورد تأكيد ويژه ق��رار گرفته، 
دو رويكرد اصلي است؛ ارتقاي كيفيت خدمات 

س��لامت و تكريم مردم. بر همين اساس، مقرر 
شده اس��ت كه در صورت ارجاع بيمار از سطح 
يك به سطح دو، تمام فرايند به صورت منظم و 
از پيش تعيين شده انجام پذيرد؛ از جمله تعيين 
نوبت، مشخص شدن ساعت مراجعه، نام پزشك 
معالج و محل دريافت خدمت، تا فرد در كمال 
آرامش و اطمينان، خدمات تخصصي مورد نياز 

را دريافت كند.«
طبق توضيحات وي آغاز اج��راي طرح به اين 
ص��ورت خواهد بود كه جمعي��ت هدف به طور 
مشخص تعيين و مراحل اجرايي آن نيز ترسيم 
شده است. دانشگاه هاي علوم پزشكي موظفند 
ظرف يك ماه آينده آمادگي خود را براي اجراي 
طرح اعلام كنند؛ بدين معنا كه مشخص سازند 
كدام دانش��گاه ها در حال حاضر براي ش��روع 

آماده اند. 
معاون بهداش��ت وزارت بهداشت تصريح كرد: 
»اين برنامه، طرح راهبردي ما براي سال جاري 
است. طبيعي  است كه در مس��ير اجراي نظام 
ارجاع و پزشك خانواده، با چالش ها و مشكلاتي 
روبه رو شويم، اما اين مسائل در طول اجراي فاز 

نخست شناسايي و برطرف خواهند شد.«
  کاهش بار مالي بیماران 

رئيسي در خصوص كاهش بار مالي بيماران در 
چارچوب اجراي طرح پزشك خانواده تصريح 
كرد: »بر اساس تصميمات اتخاذ شده، ساكنان 
روستا ها و شهر هاي با جمعيت كمتر از ۲۰هزار 
نفر كه از طريق نظام ارجاع به سطح دوم خدمات 
يعني پزشكان متخصص ارجاع داده مي شوند، 
از حمايت ه��اي مالي قابل توجه��ي برخوردار 
خواهند شد. به ويژه در زمينه دارو و آزمايش ها، 
مقرر شده اس��ت كه اين افراد تنه��ا ۱۵ درصد 
هزينه ها را پرداخت كنند و مابقي آن توس��ط 
دولت تأمين شود. اين اقدام، با توجه به افزايش 
قيمت ها در حوزه دارو و خدمات آزمايشگاهي، 
گامي مؤثر در راستاي كاهش پرداختي از جيب 

مردم، به ويژه اقشار محروم  خواهد بود.«
به گفته معاون بهداش��ت براي پزش��كاني كه 
در چارچ��وب نظام ارج��اع با ط��رح همكاري 
مي كنند، علاوه بر پرداخت هاي منظم، افزايش 
دريافتي نيز پيش بيني شده اس��ت تا انگيزه و 
توان كافي براي ارائه خدم��ات مطلوب فراهم 
ش��ود؛ از س��وي ديگر، ب��راي گروه هاي خاص 
همچون م��ادران باردار، س��المندان و س��اير 
اف��راد نيازمن��د مراقبت هاي وي��ژه، تمهيدات 
خاصي در نظر گرفته شده است. اين تسهيلات 
ه��م ش��امل حماي��ت از دريافت كنن��دگان 
خدمت مي ش��ود و هم از ارائه دهن��دگان آن، 
 تا رون��د مراقبت به گون��ه اي هدفمن��د و مؤثر 

دنبال شود. 
وي ادام��ه داد: »ب��ر اس��اس برنامه ريزي هاي 
انجام ش��ده، افرادي كه از طريق نظ��ام ارجاع 
در بيمارستان هاي دولتي بس��تري مي شوند، 
هيچ گونه فرانشيز يا پرداختي نخواهند داشت. 
همچنين بيمارستان هاي دولتي مكلف شده اند 
كليه خدمات م��ورد نياز بيماران ارجاع ش��ده 
را ارائه دهن��د. چنانچه ارائ��ه خدمتي در يك 
بيمارس��تان ممكن نباش��د، آن مركز موظف 
است بيمار را به نزديك ترين بيمارستان داراي 
ظرفيت ارجاع دهد و در اين حالت نيز هزينه اي 

از بيمار دريافت نخواهد شد.«
  نگاهي به بار مالي پزشک خانواده 

معاون بهداشت وزارت بهداشت در خصوص 

بار مالي طرح پزش��ك خان��واده گفت: »در 
وضعيت كنوني، اگرچه خدمات بهداش��تي 
ارائه مي ش��ود، ام��ا همچنان مش��كلاتي در 
ارائه خدمات و بالا بودن پرداختي ها از جيب 
مردم وجود دارد. در فاز اول طرح كه اكنون 
آغاز كرده ايم، بر اس��اس ارزيابي هاي اوليه، 
به نظر مي رس��د ك��ه در حال حاض��ر نيازي 
به تخصيص مناب��ع اضافي نداري��م، چراكه 
ما پيش از اي��ن نيز طرح پزش��ك خانواده را 
پيش بيني كرده بوديم، با اين تفاوت كه فقط 
دو اس��تان فارس و مازندران از پيش در اين 
طرح مشاركت داشته اند. براي اين دو استان، 
به ازاي هر فرد، مبلغ 4۰هزار تومان به عنوان 
سرانه براي سطح دو شهري اختصاص يافته 
كه نسبت به سال گذشته، رشد قابل توجهي 

به ميزان ۸۰ درصد داشته است.«
از نگاه وي بودجه موجود، پاسخگوي نياز هاي 
فاز كنوني اس��ت. رئيس��ي تصريح ك��رد: »در 
صورتي كه روند اجرايي ط��رح به  خوبي پيش 
برود، ان ش��اءالله ق��ادر خواهيم ب��ود ارزيابي 
دقيق تري از وضعيت داشته باشيم و بر اساس 
آن، براي سال آينده درخواست بودجه مورد نياز 
را تنظيم و تصويب كنيم تا پوش��ش كامل تري 

براي سال هاي آتي ارائه دهيم.«
  ضرورت بودجه 200 همتي 

با وج��ود اين، دكت��ر ابراهيم نوري گوش��كي، 
عضو هيئت مديره انجم��ن علمي متخصصين 
پزش��كي خانواده ايران در خص��وص اينكه آيا 
بودجه ۳۰ همتي براي اجراي برنامه پزش��ك 
خانواده كافي است يا خير به »جوان« مي گويد: 
» مشخصاً بايد ابتدا بر اساس وضعيت موجود، 
كل هزينه هاي سلامت در بخش هاي مختلف 
و نسبت سهم پيش��گيري و بهداشت بر درمان 
مش��خص ش��ود. به طور مثال در كشور سوئد 
نسبت سهم پيشگيري بر درمان ۸۰ به ۲۰، در 
آلمان ۷۰ به ۳۰ و در امريكا ۵۰ به ۵۰ اس��ت، 
در ايران حدوداً ۳۰به ۷۰ اس��ت. س��پس براي 
تأمين مالي به صورت شيفت منابع از درمان به 
بهداشت و پيشگيري، ساز و كار مشخص شود و 
بر آن اساس سازماندهي مناسب صورت گيرد و 
ميزان اعتبار نظام پرداخت طراحي شود، سپس 
به تدوين مق��ررات و قواني��ن در اين خصوص 
مبادرت شود و در نهايت رفتار بازيگران )شامل 
گيرند گان خدم��ت، ارائه دهن��دگان خدمت، 
س��ازمان هاي بيمه گر و تم��ام ذي نفعان خرد 
و كلان( ب��ه صورت رضايتمندي نس��بي مورد 

ارزيابي قرار گيرد.«
از نگاه وي يكي از ش��اخص هاي مهمي كه در 
رضايتمن��دي بازيگ��ران نقش اساس��ي دارد، 
نسبت پرداخت از جيب مردم، هزينه بيمه ها، 
هزينه هاي نظام س��لامت و بيمه هاي تكميلي 
در حوزه درمان اس��ت كه بايد برآورد تخميني 
درستي از اين نس��بت ها صورت پذيرد. وقتي 
اثربخش��ي و رضايتمندي ها به س��مت مثبت 
نيل پيدا كند، يعني روش اجرا در نقطه نسبتاً 
قابل قبولي قرار دارد و در غير اين صورت بايد در 
مورد متغير ها از پايين به بالا هر ساله تجديد نظر 
صورت گيرد. به نظر بنده در صورت فراهم كردن 
الزاماتي كه پيش تر به آن اش��اره شد، مي توان 
ضمن ب��رآوردي درس��ت از هم��ه هزينه هاي 
پيش بيني شده و تمام شده خدمات در تمامي 
سطوح به طور ميانگين با حدود ۲۰۰ همت اين 

طرح را اجرايي كرد. 

 پوشش سلامت 30 ميليون نفر 
با كسري 170هزار ميليارد توماني !

 پزشک خانواده در حالي قرار است با بودجه 30 همتي اجرایي شود که
بنا به تأکید کارشناسان براي اجراي این برنامه چیزي حدود 200 همت بودجه لازم است 

زهرا چیذری
  گزارش

 راه اندازي 30 ايستگاه جديد 
آتش نشاني در تهران

مديرعامل سازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني شهرداري تهران از 
ورود ۶۵ خودروي سنگين عملياتي و اضافه شدن ۳۰ ايستگاه جديد 

آتش نشاني در سال جاري خبر داد. 
قدرت الله محمدي، مديرعامل س��ازمان آتش نشاني و خدمات ايمني 
شهرداري تهران گفت: امسال قرار است تا ۶۵ خودرو سنگين عملياتي 
وارد ناوگان حمل ونقل و عملياتي سازمان آتش نشاني شود. با اين اتفاق 

ناوگان آتش نشاني از فرسودگي نجات پيدا مي كند. 
مدير عامل س��ازمان آتش نش��اني با تأكيد بر تعيين تكليف در بخش 
مسكن آتش نش��ان كه براي اولين بار در كل ش��هرداري در اين سطح 
صورت گرفته، گفت: امسال بخش اعظم يعني تقريباً سازه و اسكلت اين 
ساختمان ها تمام خواهد شد و ابتداي ۱4۰۵ به بهره برداري مي رسد. 
وي با بيان اينكه چيزي حدود پنج ايستگاه آتش نشاني كه قدمتي ۵۰ ساله 
داشته اند، امسال نوسازي مي شوند، گفت: كار ساخت اين ساختمان ها 

شروع شده و تا هشت ماهه اول ۱4۰4 به بهره برداري مي رسند. 
محمدي اظهار كرد: ۳۰ ايس��تگاه جديد به ايس��تگاه هاي ما در نقاط 
حساس اضافه خواهد شد. براي مثال در ميدان نوبنياد ما گره ترافيكي 
و نقطه كور داش��تيم. همچنين در بلوار هجرت ما ايس��تگاه نداشتيم. 
همينطور كلنگ ساخت بزرگ ترين مركز عمليات ۱۲۵ خاورميانه به 
زمين خورده و امسال عمليات س��اخت آن شروع خواهد شد و تا نيمه 

اول ۱4۰۵ به بهره برداري مي رسد. 
مدير عامل سازمان آتش نشاني تصريح كرد: تمام تجهيزات انفرادي نيز 

در سال جاري براي آتش نشانان خريداري خواهد شد. 
وي با بيان اينكه براي اينكه بتوانيم حريق راه آهن را آموزش بدهيم، 
براي اولين بار شبيه س��از وارد چرخه عملياتي ما مي شود، گفت: براي 
اولين بار احداث شبيه ساز راه آهن در مركز بين المللي صالح آباد را شروع 
كرديم. ريل راه آهن نصب شده و واگن ها در همين روزها به اين نقطه 

انتقال پيدا مي كند.

س�لام برش�ما مخ�اطبان همیش�گي »جوان«. دلگویه هاي شما 
عزیزان را از طریق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذیرا هستیم. 
این ستون را مس�ئولان و مدیران با حساس�یت ویژه مي خوانند.


